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به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات یک سوم 
کشور به زیرساخت های فیبرنوری مجهز شدند.

دکتر عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که 
۳۰فروردین ماه به نمایندگی از رئیس جمهور به شهرســتان 
میامی سفر کرده و ضمن ادای احترام به شهدای این شهرستان 
در حاشیه نشســتی با فرماندار شهرستان میامی، امام جمعه 
میامی، امام جمعه کالپوش، اعضای شورای تامین شهرستان، 
معاونیــن فرماندار و جمعی از مدیران دســتگاه های اجرایی 
شهرستان اظهار کرد: در حال حاضر پوشش فیبرنوری به هفت 

میلیون خانوار در سراسر کشور رسیده است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به توسعه زیرساخت 
های ارتباطی در دولت آیت الله رئیسی خاطرنشان کرد: توسعه 
اینترنت مبتنی بر فیبرنوری از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم 
در دســتور کار قرار گرفت و در راســتای آن تاکنون امکان 

دسترسی هفت میلیون خانوار به این خدمت فراهم شد.
دکتر زارع پور تاکید کرد: یک سوم کشور به زیرساخت های 
فیبرنوری مجهز شــده و انجام این طرح تا پوشش کامل آن 

ادامه خواهد داشت.

وی تصریح کرد: میانگین ســرعت اینترنت کشــور بدون 
فیبرنوری ۱۰ مگابیت بر ثانیه اســت که با اجرای این پروژه 

سرعت آن به ۴۰۰ تا هزار مگابیت بر ثانیه خواهد رسید.
این عضو کابینه سیزدهم از سمنان به عنوان یک استان پیشرو 
در زیرساخت های ارتباطی نام برد و اظهار کرد: در استان سمنان 
اجرای پروژه فیبر نوری قرار بود در دو فاز اجرا شــود که پروژه 
فیبرنوری میامی در بخش دوم قرار داشــت اما به درخواست 
فراوان مردم به خصوص جوانان و صاحبان کســب و کارهای 

شهرستان، انجام آن در مرحله اول قرار گرفت.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در میامی:

یک سوم کشور به زیرساخت های فیبرنوری 
مجهز شده است

 روشی برای رقابت پذیرتر شدن کالای ایرانی
 با نانوپوشش ها

یکی از شــرکت های فناور با ایجاد نانوپوشش روی محصولات با کاربری 
خانگی نظیر میز و صندلی توانست این کالاها را از نظر کیفی ارتقاء دهد و 
زمینه ورود آنها را به بازارهای بین المللی و رقابت پذیرتر شدن آنها فراهم کند.
علیرضا آتش گلســتانی، مدیرعامل این شرکت فعال در حوزه نانوپوشش ها با بیان اینکه از 
سال ۱۳۹۳ با خرید یک دستگاه نانوپوشش دهی ایرانی وارد حوزه پوشش دهی سطوح شدیم، 
گفت: از آن زمان کار روی اســتفاده از فناوری نانوپوشش آغاز شد و در ادامه موفق به دریافت 
گواهی نانومقیاس شدیم و به صورت موازی تیم کاری مان را کامل تر کردیم تا بتوانیم بهترین 
پوشش ها را در اختیار مشتریان مان قرار دهیم.وی افزود: همچنین وارد حوزه های مختلف از جمله 
پوشش دهی شیرآلات، مبلمان، میز و صندلی شدیم. حتی نمونه هایی داشتیم که از کشورهای 
همسایه وارد می شد، در شرکت ما پوشش دهی نانویی روی آن انجام می شد و دوباره به آن کشور 
برمی گشت.گلستانی، مزیت رقابتی این روش را قیمت پایین دانست و با تاکید بر اینکه درحال 
حاضر روی افزایش مقاومت به سایش نیز کار می کنیم، یادآور شد: به طور کلی این نانوپوشش ها 
مقاومت به خوردگی را افزایش می دهند، در نتیجه در جاهایی مانند آشپزخانه و حمام یا شهرهای 
شرجی از این محصولات بیشتر استفاده می شود، چرا که با دست خوردن یا استفاده مکرر بیشتر 
در معرض خوردگی قرار می گیرند.وی درباره چالش کار با شرکت های بزرگ برای استفاده از این 
فناوری، توضیح داد: بعضی از شرکت ها پیش از این، از این نوع پوشش ها استفاده می کردند؛ اما 
چون خدمات خوبی دریافت نمی کردند یا کار با کنترل کیفی نامطلوب به آنها ارائه می شد، چندان 
رضایت از این نوع پوشش دهی ها نداشتند. اما زمانی که ما نمونه برای آنها پوشش دهی کردیم، 
متوجه کیفیت بالای خدمات ما شدند. از آنجایی که پوشش های شرکت ما روی محصولات 
ارزش افزوده ایجاد می کند، تولیدکنندگان دقت زیادی دارند که پوشش های نانویی سالم باشد و 
آسیب ساختاری نداشته باشد، برای همین کنترل کیفی برای ما مهم است. با کمک تست های 
چسبندگی و سالت اسپری محصولات ما کنترل می شود و همچنین ستاد نانو نیز محصولات 
را به صورت دوره ای کنترل می کند.به نقل از ستاد نانو، گلستانی در مورد شانس ورود به بازار 
خدمات خارج از کشــور، خاطر نشان کرد: خدمات نانوپوشش دهی را می توان صادر کرد؛ اما از 
آنجایی که محصول باید به ایران بیاید تا پوشش دهی صورت گیرد، در نتیجه این نوع خدمات 
بیشتر برای محصولات گران قیمت انجام می شود. اما از آنجایی که نانوپوشش به محصولات 
ایرانی کمک می کند که ارتقای کیفیت داشته باشند و به الزامات بازارهای بین المللی برسند، این 
گونه می توانیم به صادرات کمک کنیم. مثلا میز و صندلی های استیل زمانی که با قیمت پایین 
نانوپوشش دهی می شوند، ارزش افزوده بیشتری پیدا کرده و در بازارهای بین المللی شانس رقابتی 
بیشتری خواهند داشت. از سوی دیگر در کشورهای عربی، علاقه به رنگ های طلایی بیشتر 
از رنگ های نقره ای است؛ از این رو با نانوپوشش های طلایی بازارهای صادراتی بهتر می شود.

پوشــش های نانوســاختار تزئینی با قابلیت مقاومت به خراش و خوردگی بالا و با تنوع رنگی 
بالا روی سطوح انواع شیرآلات بهداشتی، کاشی و سرامیک ساختمانی، ظــروف آشــپزخانه 
و غیره با هزینه ای بســیار مناسب پوشش داده می شود. محصولات معمولاً از آلیاژهای برنج و 
آهنی ساخته می شوند. با کمک دستگاه PVD پوشش هایی نظیر انواع نیتریدها با رنگ های 

زیبا روی محصولات ایجاد می شود.

کاربرد زباله های پنبه در تولید نانوذرات نقره
پژوهشگران برای حذف مواد شیمیایی خطرناک و گران قیمت، از زباله های 

پنبه برای تولید نانوذرات نقره استفاده کردند.
زباله های جین پنبه گنج پنهانی هستند چرا که پتانسیل تبدیل یون های نقره به نانوذرات نقره 
و ایجاد یک ماده ترکیبی جدید را دارند. این ترکیب هیبریدی دارای خواص ضد میکروبی بوده 
و می توان آن ها را به محصولات مصرفی مانند آئروژل، بسته بندی ها یا کامپوزیت ها اضافه کرد.

نانوذرات نقره به دلیل خاصیت ضد باکتریایی، ضد قارچی، ضد ویروسی و همچنین ویژگی های 
الکتریکی و نوری که دارند برای استفاده در محصولات مختلف مناسب هستند. تولید جهانی 
این نانوذرات ۵۰۰ تن در سال تخمین زده می شود و به طور گسترده برای کالاهای مصرفی 
مانند منسوجات، پوشش ها، رنگ ها، الکترونیک، اپتیک و بسته بندی استفاده می شود.در مقاله ای 
که محققان در نشریه ACS Omega منتشر کردند نشان دادند که می توان زباله های جین 
پنبه را برای سنتز و تولید نانوذرات نقره استفاده کرد.سانگیون نام از محققان این پروژه می گوید: 
»روش ما به زباله های جین پنبه اجازه می دهد تا به عنوان عوامل شیمیایی برای تولید نانوذرات 
نقره ای عمل کنند، که باعث می شود فرآیند سنتز مقرون به صرفه و سازگار با محیط زیست باشد. 
همچنین این روش باعث تعبیه نانوذرات در ماتریس زباله های پنبه می شود که با این کار، خواص 
ضد میکروبی ایجاد می کنند.«نام می گوید که آن ها از یک عملیات حرارتی ساده استفاده کردند 
تا مواد زاید جین پنبه در آب حاوی یون های نقره بتواند نانوذرات نقره تولید کند بدون این که 
نیاز به عوامل شیمیایی اضافی باشد.این یافته ها از این جهت اهمیت دارد که تولید نانوذرات نقره 
معمولاً به ترکیبات شیمیایی گران و خطرناک نیاز دارد. تعبیه نانوذرات در یک ماده نیز می تواند 
چالش برانگیز باشد.البته این گروه پیش از این روی وارد کردن نانوذرات به محصولات مختلف 
کار کرده اند. آن ها با قراردادن نانوذرات نقره در الیاف پارچه، دستمال مرطوب آنتی باکتریال ساختند 

که قابل شستشو نیز هست. این دستمال پس از شستن نیز خواص ضدباکتریایی دارد.

فناوری که غواصان را مجهز به GPS می کند
از آنجایی که جی پــی اس )GPS( در زیر آب کار نمی کند، غواصان معمولا 
نمی توانند موقعیت واقعی خود را بر روی نقشه دیجیتال ردیابی کنند. با این 
حال، سیســتم جدید ناوبری غواص )DNS( با استفاده از ترانسپوندرهای 

صوتی شناور و پوشیدنی، این مشکل را حل کرده است.
سیســتم ناوبــری غواص که توســط شــرکت آلمانــی فناوری هــای زیــر آب به نام 
اوولوجیکس)EvoLogics( ساخته شده است از سه جزء اصلی تشکیل شده که یک واحد 
ردیاب، یک کنسول غواص و یک شناور خط پایه بسیار کوتاه )USBL( را شامل می شود.به 
نقل از نیواطلس، شناور روی سطح می ماند و به طور مداوم موج های صوتی را از طریق آب ارسال 
می کند. این اصوات توسط واحد ردیاب که بر روی مخزن هوای غواص نصب شده است دریافت 
می شود. ردیاب به طور خودکار به هر صوت اولیه با یک صوت پاسخ می دهد که توسط شناور 
دریافت می شود.با تجزیه و تحلیل مدت زمانی که بین ارسال هر صوت اولیه و دریافت پاسخ آن 
می گذرد و همچنین با بررسی جهتی که پاسخ از آن آمده است می توان موقعیت فعلی غواص را 
نسبت به شناور تعیین کرد.از آنجا که شناور دارای دسترسی به جی پی اس است، مکان غواص را 
بر روی نقشه منطقه توسط یک ریزرایانه یکپارچه تعیین می کند.این داده ها در صوت های ارسالی 
بعدی به واحد ردیاب ارسال می شوند. از آن دستگاه به کنسول با سیم غواص منتقل می شود که 
ابزاری به اندازه تلفن همراه هوشمند است که روی مچ دست بسته می شود. غواص به سادگی با 
نگاهی اجمالی به صفحه کنسول، می تواند مکان خود را در نقشه ببیند.غواصان همچنین می توانند 
مکان سایر غواصان گروه خود را بررسی کنند، زیرا شناور می تواند همزمان با حداکثر پنج ردیاب 
ارتباط برقرار کند. این شناور علاوه بر این از یک گیرنده وای فای داخلی برای انتقال داده های 
خود استفاده می کند، می تواند مکان همه غواصان را در لپ تاپ یا تبلت ردیابی کند.این کنسول 
همچنین به غواصان اجازه می دهد پیام های متنی ساده از پیش برنامه ریزی شده را به یکدیگر 
ارســال و دریافت کنند و داده ها از طریق پالس های صوتی منتقل می شوند. کاربران همچنین 
می توانند چنین پیام هایی را از طریق شناور متصل به وای فای ارسال و دریافت کنند.این سیستم 
دارای برُد ارتباطی زیر آب به اندازه ۱.۵ کیلومتر )۰.۹ مایل(، دقت موقعیت در حدود ۱۰ سانتی متر 
)۳.۹ اینچ( و مدت زمان کارکرد باتری تا هشت ساعت است. حداکثر عمق قابل استفاده برای 

ردیاب و کنسول ۵۰ متر )۱۶۴ فوت( است.

جاده های خونین و مسافران بی دفاع
ادامه از صفحه یک- گذشته از ۱۲هزار خانواده دیگر که در همین روزهای خوش بهاری و اول سال 
نو گرفتار بیمارستان و قطع عضو و مصدوم شدن عزیزان خود شدند و احیانا آواره داروخانه ها و دربه در دنبال 
دارو گشتن در همین چند روز هستند. از آن بدتر کمتر از یک هفته بعد از تعطیلات عید به بهانه تعطیلی 
یکی دو روزه عید فطر باز بیشتر از صد خانواده عزادار شدند.اجازه دهید کمی بیشتر تامل کنیم؛ در ۱۰ 
سال گذشته یعنی از سال ۹۳ تا ۱۴۰۲ حدود ۱۰ هزار خانواده ایرانی در این ایام عزادار شدند و دیگر برای 
آنان عید نوروز خاطره خوشی نیست و هرسال داغ دلشان تازه می شود.این آمار و ارقام را پلیس و هلال 
احمر داده است یعنی تلفات تصادفات در هنگام بروز حادثه پس باید آمار مجروحانی که بعدا در بیمارستان 
از شــدت صدمات جان سپرده اند را به این ارقام اضافه کنیم.اما این تلفت جاده ای به همین دو هفته 
خلاصه نمی شود. طبق آماری که پلیس راهور داده است در طول سال ۱۴۰۲ تعداد ۱۷هزار و ۱۷۷ نفر از 
هموطنان مان در تصادفات جاده ای کشته شده و ده ها هزار نفر دیگر مصدوم شده اند.پلیس راهنمایی و 
رانندگی عامل بیشتر تصادفات را عوامل انسانی مثل سرعت بیش از حد مجاز، سبقت غیر مجاز یا خواب 
آلودگی رانندگان اعلام می کند. شکی نیست که عوامل انسانی بیشترین نقش را در بروز حادثه داشته اند 
اما آمار بالای تلفات به عوامل دیگری مرتبط است که کمتر ذهن تصمیم گیران جامعه را مشغول خودش 
می کند. شاید بیراه نباشد اگر بگوییم خودروهای موجود در ایران ضعیف ترین خوروها هستند و در واقع 
سرنشینان خودروها در ایران نا ایمن ترین خودروها را سوار می شوند.در بحث خودروهای داخلی می توان 
گفت استانداردهای ایمنی اعمال شده از پایین ترین حد در دنیا برخوردار است به عنوان نمونه نه تنها پراید 
که حتی پرچمدار خوروسازی های داخلی مثل تارا و دنا بدنه بسیار ضعیفی دارند که حتی با فشار دست 
انسان تغییر شکل می دهند حتی جنس سقف این خوروها با مثلا پیکان ۳۰ سال قبل هم قابل مقایسه 
نیست چه برسد با خودروهای روز دنیا که حتما در کلیپ های فضای مجازی دیده اید اتومبیلی که یک 

کامیون یا تریلی آن را زیر گرفته و سرنشین آن به سلامت از بقایای آسیب دیده خودرو خارج می شود.
اکثر خودروهای خارجی موجود هم به خاطر سال ها ممنوعیت ورود خودروی خارجی از استانداردهای 
روز ایمنی دنیا فاصله دارند. کاش آماری از خودروهای کسانی که در تصادفات کشته یا مصدوم می شوند 
وجود داشت تا این امر برای مسئولان و تصمیم گیران هم واضح شود، برای مردم که هر روز پراید و ۲۰۶ 

و ۴۰۵ و تیبا و سمند و... مچاله شده در جاده ها را می بینند که واضح است.

محققان یکی از شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک فناوری 
دانشگاه تربیت مدرس روشی را برای امحای بی خطر و دوستدار 
طبیعت برای لامپ های فلورسنت و کم مصرف ارائه کرده اند که به 
گفته آنها انتهای این فرآیند موجب بی خطرسازی جیوه و روشی 

سبز دوستدار محیط زیست است.
محمود علیزاده، مدیر عامل این شرکت دانش بنیان، زمینه فعالیت این شرکت را 
در زمینه امحای لامپ های کم مصرف و فلورسنت دانست و گفت: این اقدام با 
نگاه به بازیافت پسماندهای الکترونیکی مانند باتری های قلمی و اسفنج جیوه ای 
و غیره است که به عنوان پسماندهای ویژه در میان سایر زباله ها وجود دارند و 
می توانند خطراتی را به همراه داشته باشند؛ از این رو عمده فعالیت ما بر امحای 
لامپ های فلورسنت، کم مصرف جیوه ای و گازی است که حاوی مقادیری از 

جیوه هستند.
علیزاده با اشاره به اهمیت امحای این نوع لامپ ها، توضیح داد: این نوع لامپ ها 
بیشتر در منازل، خودروها، ادارات و مراکز تجاری و درمانی استفاده می شوند، ضمن 
آنکه دانشــگاه ها معمولا از این نوع روشنایی بهره مند می شوند. هر عدد لامپ 
فلورسنت و کم مصرف حدود ۱۵ تا ۲۵ میلی گرم جیوه در خود دارد که این میزان 
به طور متوسط ۱۵ تا ۲۵ هزار لیتر آب را می تواند آلوده کند و تنها کافی است که 
۱۰ عدد لامپ در محل تامین آب شرب منطقه ای قرار گیرد تا کل آب آلوده شود.

علیزاده اضافه کرد: بر اساس برخی داده ها، در دانشگاه ها روزانه ۴۰ تا ۵۰ لامپ 
تعویض می شود و با توجه به تعداد قابل توجه این نوع پسماندها، تلاش کردیم در 
زمینه امحای این نوع لامپ ها وارد شویم که خوشبختانه در پارک علم و فناوری 
دانشــگاه تربیت مدرس مطالعاتی را آغاز کردیم و در نهایت به یک محصول 

رسیدیم که در مقایسه با سایر محصولات اروپایی قابلیت خوبی در کشور دارد.
وی محصول این شرکت را تولید دستگاهی برای امحای لامپ های فلورسنت 
و کم مصرف دانســت و یادآور شد: این لامپ ها بعد از تبدیل شدن به پسماند، 
وارد فرآیند امحاء می شوند، ولی برای آنکه بخارات جیوه حاصل از آن وارد محیط 
زیست نشود، نیاز به مدیریت دارد؛ از این رو در دستگاهی که در این شرکت به 
تولید رساندیم، فضای ایزوله ای را تامین کردیم تا هوای داخل لامپ بعد از شکسته 

شدن در دستگاه به بیرون نشت نکند.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه بخارات جیوه تحت کنترل در 
دستگاه آزاد می شود، اضافه کرد: بخارات آزاده شده وارد فیلترهایی می شوند که 
برای این منظور ۵ مرحله فیلتراسیون را طراحی کردیم و در نهایت خروجی این 

دستگاه فاقد هر گونه بخارات جیوه است.
علیزاده ادامه داد: طبق آمارها به واسطه شکسته شدن یک لامپ حدود ۳۰۰ متر 
تحت تاثیر بخارات جیوه قرار می گیرد و با این دستگاه انتشارات این بخارات در 

محیط زیست کنترل خواهد شد.
سابقه جهانی کاهش مصرف جیوه

این فناور با بیان اینکه خطر مصرف جیوه از کشور ژاپن آغاز شد، گفت: غذای 
غالب ژاپنی ها ماهی اســت و به واسطه صنعتی شدن کشورشان به این نتیجه 
رسیدند که مقدار جیوه در بدن شهروندان ژاپنی افزایش یافته است و نتایج آنها 
نشان داد که مقادیری جیوه به دریا وارد می شود و به واسطه ماهیان، مجددا به 

بدن آنها بازمی گردد.
وی اضافه کرد: این حساســیت موجب شد که در ســال ۲۰۱۳ میلادی در 
کنوانســیون »ممنوعیت اســتفاده از جیوه« ژاپن  که با حضور نمایندگانی از 

۱۳۹کشور جهان و همچنین ایران که عضو این کنوانسیون هست، این موضوع 
 تصویب شد و هم اکنون به دلیل اهمیت مدیریت جیوه در کشورها، استفاده از جیوه 

ممنوع شد.
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به طراحی و ساخت این دستگاه در 
این شرکت، افزود: فیلترهایی که جیوه لامپ ها را در این دستگاه جذب می کند، 
از طریق مکانیزم های بی خطرسازی و در نهایت ایزوله کردن، در بسته بندی هایی 

قرار می گیرند و با دستگاه های صنعتی دفع می شوند.
ظرفیت دستگاه

وی خاطر نشان کرد: این دستگاه به گونه ای طراحی شده که هم فیلتر و هم 
محفظه آن قابل تعویض است؛ از این رو این دستگاه می تواند به طور مداوم کار 
کند، مشروط بر آنکه اگر مخزن، پر و یا فیلتر اشباع شد، نسبت به تعویض آن 

اقدام شود.
علیزاده افزود: ما این دســتگاه را به گونه ای طراحی کردیم که فرآیند تعویض 

فیلتر و مخزن به صورت اتوماتیکی انجام خواهد شد. ۵ فیلتری که در این دستگاه 
اســتفاده می شود، ساخت مجموعه این شرکت هستند، ولی در ساخت یکی از 
فیلترها به واسطه اینکه مواد با کیفیت استاندارد در ایران وجود ندارد، از مواد وارداتی 

بهره گرفته ایم.  
این فعال حوزه فناوری گفت: مرحله از فیلتراسیون این دستگاه با راندمان بالای 

۹۰ است که برای این منظور از نانو الیاف استفاده شده است.
استفاده از پودر شیشه لامپ در صنایع

این فناور در خصوص امحای بخش شیشه لامپ گفت: شیشه لامپ ها همانند 
سایر شیشه ها قابلیت بازیافت در کوره ذوب را ندارند؛ چون شیشه لامپ ترکیبات 
متفاوت و بسیار نازکی دارد، از این رو مناسب کوره های ذوب شیشه نیستند و عملا 
این نوع شیشه ها در صنعت کاربردی ندارند؛ اما ما در فرآیندهای خود که عمر 
چرخه محصولات دیده شده است، روی همه خروجی های دستگاه برنامه ریزی 

کردیم.
وی اضافه کرد: شیشه یکی از خروجی های فرآیند امحای این دستگاه به شمار 
می رود و بعد از اینکه جیوه کاملا جداسازی و بی خطر شدند، باقی مانده در فرآیند 
پودر شدن می رود و پودر شدن آن در حوزه های مختلف، کاربردهای گوناگونی 

دارند.
مدیر عامل این شرکت یادآور شد: عمده مشتریان ما مراکزی هستند که حجم 
بالایی از این لامپ ها را مصرف می کنند و مجموعه هایی مانند پالایشگاه های 
نفت و گاز و پتروشیمی و سایت های حفاری از مشتریان اصلی ما هستند. همچنین 
شرکت های توزیع نیروی برق به دلیل استفاده زیاد از لامپ های در معابر و صنایع 

بزرگ جزء مشتریان بالقوه این دستگاه می توانند باشند.

تولید گوشی ایرانی چند سالی است توجه ها را به 
خود جلب کرده است و وزیر ارتباطات در آخرین 
اظهاراتش درباره آن گفت که سالیانه بیش از سه 
میلیارد دلار صرف واردات ۱۰ تا ۱۴ میلیون دستگاه 
گوشی می شود اما این امکان برای ما وجود دارد که 
بتوان تولیداتی در این بخش داشته باشیم و البته 
لازم است که این تولیدات در فضای رقابتی انجام 
شود تا محصول بهتر و متناسب با سلیقه مردم تولید 

و عرضه شود.
چند سالی است که از مطرح شدن موضوع تولید گوشی ایرانی 
می گذرد و پیش از آن تنها یک شــرکت به عنوان تولیدکننده 
محدود گوشی شناخته می شد؛ تولیدکننده ای که البته به زعم 
برخی از کارشناســان این حوزه، بیش تر مونتاژ کننده قطعات 

وارداتی گوشی بوده تا این  که بخواهند صفر تا صد گوشی را 
در داخل کشور تولید کند.درباره مزیت تولید گوشی داخلی گفته 
شــده که با تولید گوشی باکیفیت ایرانی با قیمت مناسب، به 
قدرت خرید مردم، تحول دیجیتال و اشتغال کمک خواهد شد. 
اگرچه ویژگی ها و خدماتی که برای گوشی داخلی در نظر گرفته 
شده، هنوز اعلام نشده اما استفاده از سیستم عامل بومی ظاهرا 

یکی از این ویژگی ها است.
اگرچه تولید گوشی ایرانی مورد توجه دولت های گذشته قرار 
دارد اما دولت سیزدهم اهتمام ویژه ای نسبت به این موضوع 
نشــان داده چراکه همزمان با آغاز به کار ایــن دولت، وزیر 
ارتباطات درباره برنامه برای تولید موبایل ایرانی اعلام کرد که 
ظرفیت های خوبی برای تولید موبایل در کشور وجود دارد اما 
باید بازار آن در کشــور ایجاد شــود و مردم به این موبایل ها 

اطمینان کنند.بر این اساس اعلام شد که در ابتدا ممکن است 
نواقصی وجود داشــته باشد که باید به این مسئله توجه کرد، 
همچنین در ساخت گوشی های ایرانی از ظرفیت جوانان که 
سبب اشتغال زایی می شود، استفاده خواهد شد؛ علاوه بر آن در 
مردم و جامعه خود باوری ایجاد می کند و نسبت به گوشی های 

خارجی ارزان تر است.
در نهایت پس از طرح اولیه تابستان سال گذشته - مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام-  اعلام کرد 
تولید گوشی تلفن همراه یکی از پروژه های است که از دولت 
گذشته آغاز شده، ۱۳ شرکت خصوصی برای احداث خط تولید 
خود در این منطقه بــه آنها مراجعه کردند که از این تعداد دو 
مجموعه به بهره برداری رسیده اند و پیش بینی آنها این است که 
تا پایان سال ۱۴۰۲ حداقل یک میلیون گوشی تولید شود که 

یک سوم آن گوشی هوشمند و باقی به صورت دکمه ای خواهد 
بود.طبق گفته وزیر ارتباطات، حوزه تبدیل موبایل حوزه مشترک 
وزارت ارتباطات و وزارت صمت است که مسئولیت اصلی آن 
برعهده وزارت صمت بوده بنابراین برنامه ریزی مشترکی انجام و 
کمک می شود به شرکت هایی که می توانند گوشی تولید کنند و 
زیرساخت های لازم را در اختیارشان قرار می گیرد.موضوعی که 
وی در اظهارات اخیر خود در یکی از رسانه ها به آن اشاره کرد 
و گفت: از شرکت های مختلف در منطقه ویژه اقتصادی پیام 
حمایت کردیم و با واگذاری زمین و تسهیلات، زیرساختی را 

فراهم کردیم تا مقدمات برای تولید گوشی فراهم شود.
او تأکید کرد که در این حوزه ظرفیت خوبی وجود دارد و جوانان 
ما از جوانان دیگر کشورها کمتر نیستند و اگر مردم و مسئولان 
به محصول ایرانی اعتماد کنند، می توانیم هم نیاز خودمان را 

برطرف کنیم و هم به سمت صادرات گام برداریم.
زارع پور با بیان اینکه بازار گوشی همراه بازار بسیار بزرگی است، 
یادآور شــد که اکنون سالیانه بیش از سه میلیارد دلار صرف 
واردات ۱۰ تا ۱۴ میلیون دستگاه گوشی می شود اما این امکان 
برای ما وجود دارد که بتوانیم تولیداتی در این بخش داشــته 
باشیم.وزیر ارتباطات تأکید کرد: البته لازم است که این تولیدات 
در فضای رقابتی انجام شود تا محصول بهتر و متناسب با سلیقه 
مردم تولید و عرضه شود. اگر برنامه ریزی خوبی در این زمینه 
انجام شود حتماً می توانیم با گوشی های خارجی نیز رقابت کنیم 
البته هنوز در ابتدای راه هستیم.البته حمایت دولت فقط به موارد 
گفته شده محدود نمی شــود و در بخش دوم لایحه بودجه 
امسال دولت ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای حمایت از تولید 

گوشی های هوشمند داخلی در نظر گرفته است.

موسس تلگرام اعلام کرد جمعیت کاربران ماهانه فعال این اپلیکیشن پیام رسان، ظرف مدت یک 
سال، از یک میلیارد نفر عبور خواهد کرد.

پاول دوروف در یک مصاحبه نادر، به تاکر کارلسون، خبرنگار آمریکایی گفت که تلگرام مثل »آتش جنگلی«، در 
حال گسترش است.دوروف که مالک کل تلگرام است، به تاکر گفت: ما احتمالا از هم اکنون تا یک سال دیگر، از مرز 
یک میلیارد کاربر ماهانه فعال، عبور خواهیم کرد.موسس تلگرام در این مصاحبه ویدئویی که در حساب تاکر در شبکه 
اجتماعی »ایکس« منتشر شده است، گفت: هدف این اپلیکیشن که اکنون ۹۰۰ میلیون کاربر فعال دارد، ماندن به عنوان 
یک پلتفرم بی طرف و عدم حضور به عنوان یک بازیگر در مسائل ژئوپلیتیکی است. این کارآفرین متولد روسیه، با اشاره 

به مداخله دولت روسیه در شرکتی که او تاسیس کرده است، گفت: در سال ۲۰۱۴ از روسیه گریخته است.واتس اپ که 
متعلق به شرکت آمریکایی متا است، بیش از ۲ میلیارد کاربر ماهانه فعال دارد. روزنامه فایننشیال تایمز در مارس گزارش 

کرده بود تلگرام احتمالا قصد دارد بمحض سودآور شدن، سهام خود را در بازار آمریکا عرضه کند.
پس از آغاز حمله نظامی روسیه به اوکراین در سال ۲۰۲۲، تلگرام به ابزار کاربردی هر دو طرف و محلی برای ارسال 
و دسترسی به اطلاعات فیلتر نشده درباره جنگ، تبدیل شد.تقریبا همه رسانه های بزرگ، نهادهای دولتی و چهره های 

دولتی روسیه و اوکراین در تلگرام،  کانال دارند.ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین، سخنرانی های ویدئویی روزانه 
در تلگرام ارسال می کند و نیروهای مسلح او درباره حملات هوایی و تحولات میدان نبرد اطلاع رسانی می کنند. کرملین، 
فعالیت های پوتین را در تلگرام اعلام می کند و مخالفان دولت روسیه در این پلتفرم فعال هستند.اما منتقدان تلگرام 
می گویند این اپلیکیشن به ابزار انتشار اطلاعات غلط تبدیل شده است. لایحه ای در مارس به پارلمان اوکراین ارائه شد 
که هدف آن مقررات سخت گیرانه تر برای تلگرام و سایر شبکه های اجتماعی است.بر اساس گزارش رویترز، پس از این 
که ظاهرا از تلگرام برای کمک به استخدام افراد مسلح برای حمله به سالن کنسرت حومه مسکو در مارس استفاده شد، 

کرملین به دوروف گوشزد کرد دقت بیشتری داشته باشد.

امحای بی خطر لامپ های فلورسنت با روش سبز محققان کشور

تولید گوشی ایرانی به کجا رسید؟

کاربرانتلگرامبهیکمیلیاردنفرمیرسند

اخبار کوتاه 

با اســتفاده از نانوموادزیستی، محققان ساختار میکرومقیاسی 
ساختند که می تواند داروهای ضدسرطان را با موفقیت در محل 

تومور رهاسازی کند.
محققان دانشگاه آلاباما با همکاری پژوهشگرانی از موسسه تحقیقاتی سنت پاو 
وسیبربن، ماده ای در مقیاس میکرومتری از جنس پروتئین ساختند که می تواند 
رهایش نانوذرات را در محل سلول های سرطانی انجام داده و با این کار تومور را 
از بین ببرد. این میکروماده روی مدل های جوندگان مبتلا به سرطان روده بزرگ 

آزمایش شده و نتایج آن امیدوارکننده بوده است.
این تیم به سرپرستی آنتونیو ویلاورد از انستیتوی بیوتکنولوژی و زیست پزشکی 
گروه ژنتیک و میکروبیولوژی در دانشگاه آلاباما در بیرمنگام، با کمک خودآرایی، 
پروتئین ها را تبدیل به ساختارهای میکرومقیاس کردند که توانایی حمل پپتیدها 
را به صورت طولانی مدت دارند. این فناوری که به صورت پتنتی به ثبت رسیده 
اســت، برای تولید گرانول های زیســتی به کار گرفته می شود. این گرانول ها، 
عملکردی شبیه به سیستم غدد درون ریز انسان دادند. از نظر آرایش مولکولی، این 
ساختار از برهمکنش یونی فلز روی )Zn( با یک دامنه غنی از هیستیدین تشکیل 

شده است. هیستیدین یک اسید آمینه مهم در بدن انسان است.
این میکروماده  جدیدی که دانشمندان ایجاد کرده اند از زنجیره های پلی پپتیدی 
تشکیل شده است، زنجیره هایی که به عنوان نانوذرات زیست فعال و کاربردی 
در دسترسی هستند و می توانند محتویات خود را برای از بین بردن سلول های 
سرطانی رهاسازی کنند. این گروه تحقیقاتی برای بررسی عملکرد این ساختار 
مولکولی آن را مورد تجزیه و تحلیل قرار داده و دینامیک ترشح  آن را، هم در 
شرایط آزمایشگاهی و هم در داخل بدن مطالعه کردند. در یک مدل حیوانی مبتلا 
به سرطان کولورکتال +CXCR۴ ، این سامانه در تجویز زیرپوستی، تجمع 

پروتئینی بالایی را در بافت تومور نشان داد.
 آنتونیو ویلاوره، استاد گروه ژنتیک و میکروبیولوژی دانشگاه آلاباما می گوید: 
» این نکته حائز اهمیت اســت که این تجمع نسبت به زمانی که پروتئین در 
خون تزریق می شود، کارآمدتر است. این فناوری یک روش جدید برای اطمینان 
از سطح بالای دارو در محل مورد نظر و اثربخشی بالینی بهتر است، بنابراین از 
تجویز مکرر داخل وریدی جلوگیری می کند و با این کار عوارض جانبی دارو به 

حداقل می رسد.

از  اســتفاده  بــا  محققان 
ساندویچ کردن یک ژل میان 
دو لایه گرافن ســاختاری 
ایجاد کــرده و از آن برای 
تولید ابرخازن استفاده کردند. 
چنین ابرخازنی بسیار منعطف 
بوده و تا هشــت برابر ابعاد 
می شود.  کشیده  خود  اولیه 
می توان  دســتاورد  این  از 
برای تولید ادوات پوشیدنی 

استفاده کرد.
تصور کنید اگر تلفن شما همیشه روشن باشد و داده ها را پردازش 
کند، باتری آن چه مدت دوام خواهد داشــت؟ ســه ساعت؟ یک 
ساعت؟ نسل بعدی ادوات الکترونیکی نیازمند این نوع پردازش ها 
بود یعنی به صورت دائمی لازم است که کار کنند که این به معنای 
نیاز به مصرف دائمی انرژی است. باتری های فعلی توان تامین چنین 

نیازی را ندارند.
ابرخازن ها می توانند مقادیر بیشــتری انرژی را در همان فضای 
قبلی باتری ها ذخیره کنند. یکی از مشــکلات ابرخازن ها فقدان 
قابلیت انعطاف پذیری آن ها است. به تازگی محققان دانشگاه دوک 
و موسسه فناوری ماساچوست در آمریکا، موفق به ساخت ورق های 
گرافنی شدند که علاوه بر استحکام بالا از انعطاف پذیری نیز برخوردار 

هستند.
گرافن از لایــه ای اتم های کربن به ضخامت یک اتم ضخامت 

ساخته شــده اســت. برای ایجاد 
ابرخازن، این گــروه لایه ای از ژل 
منعطف را بیــن دو ورق گرافن به 
صورت ســاندویچی قرار دادند. با 
این کار ســاختاری منعطف برای 
تولید ابرخازن ســاخته شد. چنین 
ابرخازنی اگر نیاز به خم شدن داشته 
باشد گرافن به راحتی می تواند تغییر 

حالت دهد.
ســاختار ســاندویچی گرافنی را 
می توان تا هشت برابر حالت اولیه خود کشید بدون این که عملکرد 
آن دستخوش تغییر شود. نتایج نشان داد که تا هزار بار می توان این 

ساختار را کشید و دوباره صاف کرد بدون این که آسیبی ببیند.
براســاس گزارش تارنمــای یاهو، این تیم اعــلام کرد که این 
ساختار گرافنی قادر است حسگرها و باتری ها را نیز متحول کند. 
آزمایشگاه های دیگری نیز در حال حاضر روی گرافن کار می کنند. 
به عنوان مثال، در دانشــگاه جورج واشنگتن، محققان گرافن را با 
نانولوله هــای کربنی مخلوط کرده تا جوهر ایجاد کنند. این جوهر 
عملکردی شبیه به همان ژل را در تحقیقات محققان دانشگاه دوک 

دارد.
طبیعت فوق العاده نازک گرافن باعث می شود که استفاده از آن برای 
لوازم الکترونیکی پوشیدنی مناسب باشد. فناوری پوشیدنی می تواند 
روزی مستقیم در لباس ما بافته شود یا در بدن ما تعبیه شود. برای 

چنین کاری، گرافن بسیار مفید و موثر است.

متخصصان با طراحی و تجاری سازی دستگاهی برای بررسی و 
آنالیز توزیع فشار در کف پا، نیاز حوزه سلامت، ورزشی و تربیت 

بدنی به این دستگاه را تامین کردند.
مجتبی گوهری، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به طراحی و تولید 
دستگاه »فوت مدیسنس« با هدف درمان عارضه های پا و حرکتی، گفت: از  این 
دستگاه به منظور سنجش میزان توزیع فشار روی کف پا به صورت ایستا و پویا 
استفاده می شود. وی درباره نحوه عملکرد این دستگاه، توضیح داد: این دستگاه 
با ارائه نمودارهای متناسب با موقعیت و میزان فشار در هر نقطه از کف پا، محل 
دقیق نیروهای اضافی وارده بر کف پا را مشخص کرده و برآیند مرکز فشار بدن را 
نشان می دهد. با بهره گیری از این دستگاه می توان اطلاعات کاملی را برای آنالیز 
عملکرد پا و ناهنجاری های ظاهری و عملکردی آن به دست آورد. این دستگاه 
قابلیت سنکرون سازی با دوربین جهت شناسایی راستای پا و زاویه آشیل را دارد. 
همچنین این دستگاه از قابلیت اتصال به دستگاه تراش دقیق، برای ساخت کفی 

طبی نیز برخوردار است.
مدیرعامل این شــرکت با اشــاره به نیاز آزمایشگاه های تربیت بدنی، مراکز 

توان بخشــی، حوزه ارتوپدی و مراکز تحقیقاتی به این دســتگاه، اظهار کرد: 
کاربرد دستگاه فوت مدیسنس در کلینیک های ارتوپد فنی و حرکات اصلاحی 
گسترش یافته است و به کمک این ابزار آزمایشگاهی، ضمن شناخت منشأ و 
میزان ناهنجاری های کف پا و حرکتی، زمینه برای اقدامات درمانی بعدی فراهم 

می شود.
گوهری با اشاره به کیفیت  مشابه سایر نمونه های خارجی در عین قیمت تمام 
شــده  پایین تر خاطرنشان کرد: تاکنون با تولید و تجاری سازی محصول فوت 
مدیسنس ایران ساخت، موفق شدیم ۱۰۰ دستگاه را به مراکز متقاضی تحویل 
دهیم و با توجه به قیمت تمام شده این دستگاه، تاکنون بالغ بر ۱۰۰ میلیارد ریال 
صرفه جویی ریالی به ارمغان آورده است. با توجه به قیمت مناسب تر و خدمات پس 

از فروش، امکان صادرات این محصول دانش بنیان به دیگر کشورها وجود دارد.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
تصریح کرد: فوت مدیسنس محصولی است که اشتغال ایجاد می کند؛ به ازای 
هر دســتگاه می توان کسب و کاری راه انداخت و به طور مستقیم برای ۴ نفر 

شغل ایجاد کرد.

محققان دانشگاه شیراز روشی را برای کاهش 
میزان نمک در همبرگر معرفی کردند.

»بهبود طعم شــوری در همبرگر با تکنیک نوین تمایز 
طعم توسط امولسیون دوگانه آب در روغن در آب« عنوان 
طرحی است که محمدهادی اسکندری در قالب پسادکتری 
با راهنمایی هادی هاشمی گهرویی در دانشگاه شیراز و با 

حمایت بنیاد ملی علم ایران به پایان رسانده است.
هاشمی گهرویی از محققان این طرح گفت: مصرف بیش 
از حد سدیم همچنان یک خطر اپیدمی است. استفاده از آب 
نمک یا پودر نمک با غلظت بــالا در محصولات غذایی 

مختلف، از یک سو برای کنترل رشد میکروارگانیسم های نامطلوب و از سوی دیگر برای 
ایجاد عطر و طعم مطلوب، سبب شده است که خطر ابتلا به فشار خون بالا، بیماری های 

قلبی، عروقی و اختلال عملکرد کلیه افزایش پیدا کند.
وی افزود: این موضوع منجر به تقاضای بیشتر مصرف کنندگان به دریافت محصولات 
غذایی کم سدیم شده است و لذا صنعت غذا باید برای مطابقت با انتظارات مصرف کنندگان 
برای کاهش نمــک در فرآورده های غذایی فکری کند. گرچه راه حل های مختلفی برای 
کاهش نمک در محصولات غذایی پیشنهاد شده است، اما همچنان میزان متوسط مصرف 

نمک در جهان بیش از حد توصیه شده توسط سازمان بهداشت جهانی است.
این محقق ادامــه داد: از آنجا که رهایش طعم از هر ماتریس غذایی، اولین و مهمترین 
گام برای درک آن توســط حواس انســان و در نتیجه کمک به پذیرش محصول توسط 
مصرف کننده است، حذف، کاهش یا جایگزینی نمک در فرمولاسیون های غذایی به سادگی 

امکان پذیر نیست و پژوهش ها در این زمینه همچنان ادامه دارد.
وی تأکید کرد: کاهش تدریجی و گام به گام غلظت نمک، رویکردی مفید برای دستیابی به 
هدفی بزرگتر یعنی تغییر ذائقه مصرف کنندگان به غذاهای کم سدیم است. تولیدکنندگان مواد 

غذایی تا به امروز تلاش زیادی برای کاهش میزان نمک 
در فرمولاسیون های غذایی داشته اند و صنعت فرآورده های 
گوشتی نیز از این قاعده مستثنی نبوده است.  استراتژی های 
مختلفی برای کاهش نمک با جایگزینی سدیم کلرید با سایر 
نمک ها، کاهش درصد نمک، تغییر سایز کریستال های نمک 
و توزیع ناهمگن نمک با ایجــاد چند لایه با غلظت های 

مختلف پیشنهاد شده است.
وی درباره این طرح گفــت: در همبرگر، نمک علاوه بر 
تأمین طعم شوری و بهبود و تقویت سایر طعم ها، نقش بسیار 
حیاتی در ایجاد تردی، لطافت و آبدار بودن بافت نهایی ایفا 
می کند. نمک به اتصال پروتئین های گوشت به یکدیگر کمک می کند و به عنوان یک عامل 
اتصال دهنده بین امولسیون های گوشت و چربی عمل می کند و به افزایش چسبندگی و 

انسجام در محصولات گوشتی فرآوری شده کمک می کند.
این محقق دانشگاه شیراز خاطر نشان کرد: علاوه بر این، نمک به عنوان نگهدارنده غذایی 
منجر به افزایش عمر ماندگاری همبرگر می شود. با توجه به ضرورت وجود نمک در همبرگر، 
حذف آن یا جایگزینی آن با سایر نمک ها منجر به اثرات منفی بر بافت، طعم، ظاهر، رطوبت 
و ماندگاری محصول می شود. به همین دلیل در این طرح به دنبال کاهش شوری همبرگر 

بودیم.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، هاشمی گهرویی ادامه داد: تضاد طعم به وسیله 
درون پوشــانی نمک در فاز آبی درونی امولســیون دوگانه آب در روغن در آب یک راهکار 
امیدوارکننده و رو به گســترش برای کاهش قابل توجه میزان نمک بدون قربانی شدن 
ویژگی های حسی در همبرگر است. ما در این پژوهش، به دنبال طراحی مناسب فرمولاسیون 
امولسیون دوگانه از نظر حجم فازها و غلظت نمک بودیم تا در نتیجه درک طعم شور در 

فرمولاسیون همبرگر کم سدیم را بهبود ببخشد.
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